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درســت ۶۰ روز از پاییز ۱۴۰۱ گذشــته است، در این ۶۰ 
روز، سرمای شــدیدی در کشور ایجاد نشــد و به تبع آن 
مصرف گاز در بخش خانگی به اوج نرســید، اما حدود ۱۰ 
روز اســت که معضل مازوت سوزی نیروگاه حرارتی شازند 
دوباره خودنمایی را آغاز کرده اســت، معضلی که مسئولان 
مربوطــه نه آن رد کرده و نه نســبت به آن عکس العملی 
نشان داده اند.مسلما مازوت سوزی زمانی آغاز می شود که 
تمام یا بخشــی از گاز ایــن مجموعه صنعتی عظیم تامین 
نشده باشــد. هر زمان که کشور با کمبود گاز مواجه شود، 
نیروگاه حرارتی شازند، طبق تصمیمات نهادهای بالادستی 
بر مدار مازوت ســوزی قرار می گیرد و این شرایط در طول 
سال های اخیر مسبوق به ســابقه است به طوری که سال 
گذشــته با وجود همه نقدها، اعتراضات و جلسات متعدد، 
نیروگاه از ۲۷ آذرماه مشغول استفاده از سوخت مازوت شد 
و تا پایان ســال بالغ بر ۴۷۰ میلیون لیتر مازوت اســتفاده 
کرد و عملا رکورد ســال ۱۳۹۹ در اســتفاده از مازوت را 
شکست.امسال با وجود شرایط عادی هوا و عدم بروز سرمای 
شدید در کشور، مازوت ســوزی را آغاز کرده است و آنچه 
از خروجی دودکش های این مجموعه استنباط می شود این 
است که با تمام قوا مشــغول مازوت سوزی است. در واقع 
روز جمعه ۲۰ آبانماه بود)۳۷ روز زودتر از ســال گذشته( 
که تصاویر و ویدئوهایی در فضای مجازی منتشــر و عنوان 
شد که نیروگاه حرارتی شــازند در حال استفاده از مازوت 
اســت.به گزارش ایسنا، نکته جالب و قابل تامل و توجه در 
قبال این تهدید محســوس و ملموس سلامت عمومی، این 
اســت که تا امروز و پس از ۱۰ روز هیچ یک از مســئولان 
استان از استاندار و معاونین وی تا مدیران محیط زیست و 
نیروگاه حرارتی شــازند، کوچکترین واکنشی نسبت به این 
اقدام نداشته اند و پاسخی به مردم نداده اند.خبرنگار ایسنا، 
برای دریافت پاسخی در این خصوص با تعدادی از مسئولان 
تماس گرفت، اما پاسخی از مسئولان دریافت نکردیم.در این 
بین تنها فعالان محیط زیست که در واقع شهروندان مطالبه 
گر این شهر آلوده هستند، مراتب نقد و اعتراض خود را به 

صورت شفاف بیان می کنند.
دکتر سیاوش آقاخانی فعال محیط زیست در استان مرکزی 
با انتقاد از وضعیت مازوت سوزی در نیروگاه حرارتی شازند 
به ایسنا گفت: فعالین محیط زیست شهر اراک در دو سطح 
نسبت به وضعیت فعلی نیروگاه شازند و روند مازوت سوزی 
معترض هستند و امسال نمی توانیم این وضعیت را بپذیریم.
وی تصریح کرد: یک ســطح از این نقدهــا و اعتراضات به 
مدیران اســتانی باز می گردد. نیروگاه ۱۰ روز است که در 
حال اســتفاده از مازوت است، اما یک جلسه کارگروه طرح 
جامع کاهش آلودگی هــوای اراک و کارگروه اضطرار برای 
تبییــن وضعیت و برنامه ریزی بــرای عبور از این وضعیت 
برگزار نشــده است و در حال شــانه خالی کردن هستند و 
حتی جلسات کم اثر گذشــته که خروجی آن انجام اقدام 
مشترک برای پیگیری مطالبه گاز از سطوح مختلف بود نیز 

برگزار نشده است.

آقاخانی با تاکید بر اینکه امســال اراک یکی از وحشتناک 
ترین شرایط آلودگی هوا را سپری کرده است، گفت: اراک 
امســال به دلیل وجود پدیده آلودگی هوا در ابتدای سال و 
ثبت تنها یک روز دارای شرایط هوای پاک در نیمه نخست 
ســال، در حال شکستن رکورد سال گذشته خود در بحث 
تعداد روزهای ناسالم و آلوده است، از طرفی الگوی زمستانی 
آلودگی هوای اراک به دلیل پایین بودن لایه اینورژن نشان 
می دهد که روزهای ســختی را پیــش رو داریم، اما با این 
وجود از برگزاری یک جلســه کارگروه پرهیز شده است در 
حالی که این جلسات در استان های دیگر در حال برگزاری 
اســت.وی با تاکید بر اینکه حتی رایزنــی برای تامین گاز 
نیروگاه را شــاهد نیســتیم، افزود: عملا شاهد یک سکوت 
دردناک و معنادار از مدیران استان و نمایندگان شهر اراک 
در مجلس شــورای اسلامی هستیم و هیچ عکس العملی را 
طی ۱۰ روز اخیر شــاهد نبوده ایــم، در حالی که باید در 
قبال ســلامت نیم میلیون شهروند در دشت اراک و شازند 
پاسخگو باشند. سال گذشــته حداقل، رایزنی با مدیران و 
مسئولان ارشد کشــور و شــورای عالی امنیت ملی برای 
جلوگیری از مازوت ســوزی نیروگاه حرارتی شازند صورت 
گرفت، اما امسال هیچ اقدامی را نمی بینیم و این روند بسیار 

دردناک است.
این فعال محیط زیســت در شــهر اراک با اشاره به اینکه 
نقض آشــکار قانون صورت گرفته است، بیان کرد: شورای 
عالی امنیت ملی تصمیم گیرنده بحث کمبود گاز و مازوت 
سوزی در برخی از نیروگاه هاست، اما تصمیمات اخذ شده، 
برای فعالان محیط زیست و شــهروندان اراکی قابل قبول 
نیست، در طول ســه سال اخیر ماده ۱۲ قانون هوای پاک 
زیر پا گذاشته شده و دستور مازوت سوزی داده می شود و 
نهادهای بالادستی عملا دســتور نقض قانون را می دهند.
وی افزود: این تصمیمات پذیرفتنی نیســت. ایران دومین 

کشــور تولیدکننده گاز در جهان اســت، اما در تامین گاز 
خانگی و صنایع دچار مشکل شده و ناچار به صدور دستور 
مازوت سوزی، تهدید سلامت عمومی و نقض قانون می شود 

که جای سوال دارد.
وی با اشــاره به برخی از فشارها و نگاه های سیاسی نسبت 
به فعالیت برخی از نیروگاه ها و مازوت سوزی ها، گفت: گاز 
برخی از نیروگاه های کشــور به هر قیمتی تامین می شود 
ولی استان هایی که لابی سیاسی کمتری دارند مظلوم واقع 
می شوند. شهر اراک نیز سال گذشته رکورد سوزاندن مازوت 
نسبت به سال ۹۹ را شکست و امسال نیز نگرانیم که مجددا 

این رکوردها شکسته شود.
آقاخانی تاکید کرد: رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
کشــور، در ســفر ریاســت جمهوری به اســتان مرکزی، 
درخصوص تامین گاز نیروگاه قول مساعد داد، اما این روزها، 
پیش از شروع روزهای سرد و یخبندان، شاهد مازوت سوزی 
در نیروگاه حرارتی شــازند هســتیم و در واقع این نیروگاه 
اولین نیروگاهی است که امسال مازوت سوزی را آغاز کرده 
و امروز رئیس ســازمان و تصمیم گیران درخصوص مازوت 
سوزی باید پاسخ بدهند و بگویند که با چه معیار و منطقی 
در شهری که رکوردهای آلودگی را طی دو سال اخیر جابجا 
کرده و الگوهای تابستانی، زمستانی و روزانه آلودگی دارد، 

دستور مازوت سوزی داده می شود.
وی بیان کرد: مردم اراک نسبت به این وضعیت سوال دارند، 
نقد و اعتراض دارنــد و امیدواریم تغییر نگاه در این رابطه 
صورت بگیرد. ســلامت شهروندان در شــهرهای آلوده که 
الگوهای آلودگی در آنها به صورت مســتمر در حال تکرار 
اســت، بر هر موضوعی اولویت دارد و این موضوع به قدری 
اهمیت دارد که در صورت نیاز و در شرایط اقتصادی فعلی 
بایــد به قیمت قطع گاز دیگر صنایع تمام شــود.این فعال 
محیط زیســت در اراک اضافه کرد: امروز اســتان می تواند 

از ظرفیت فعالان محیط زیست استفاده کند، اما برگزاری 
جلســه کارگــروه و برنامه ریــزی و تدوین راهــکار برای 
جلوگیری از مازوت ســوزی نیروگاه شازند بی پاسخ مانده 

است.
به گزارش ایســنا؛ معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار 
مرکزی به عنوان تنها مســئولی که ســوال ایســنا در این 
خصوص را بی پاسخ نگذاشــت، با تایید استفاده از مازوت 
به عنوان بخشی از سوخت اینروزهای نیروگاه و با اشاره به 
اینکه قطعا مسئولان استان نسبت به مازوت سوزی نیروگاه 
حرارتی شازند حساس و از این حیث نیز ناراحتند، گفت: از 
همان روز اول مازوت سوزی، جلسات، رایزنی ها و مکاتبات 
برای تامین گاز حداکثری برای نیروگاه در حال انجام است 
و نسبت به این موضوع حساسیت ویژه ای وجود دارد.دکتر 
مهدی زندیه وکیلی تاکید کرد: بخش عمده ای از نیروگاه به 
دلیل تعمیرات اساسی و اورهال از مدار خارج است و بخش 
دیگر نیز با سوخت گاز و مازوت در حال فعالیت است که در 
صدد تامین گاز هستیم.وی افزود: البته با وجود این مازوت 
سوزی، شرایط هوایی اراک به حالت آلودگی شدید و اضطرار 
نرســیده است و در حال حاضر مشکل خاصی وجود ندارد.
به گزارش ایسنا، شــهروندان اراکی متاسفانه در سال های 
اخیر هیچ خاطره خوشــی از نیروگاه حرارتی شازند ندارند، 
این نیروگاه عظیم بخشــی از برق مورد نیاز کشور را تامین 
می کند، اما متاسفانه تولید برق در این نیروگاه برای مردم 
اراک و شازند، بسیار گران تمام شده است.درست است که 
اراک روزهای پایانی آبانماه را در شــرایط هوایی قابل قبول 
ســپری کرد، اما هواشناسی استان، طبق بررسی نقشه ها و 
پیش بینی ها، برای یکشنبه ۲۹ آبانماه تا اول آذرماه هشدار 
زرد صادر و اعلام کرد با توجه به افزایش سکون نسبی جو 
و پایداری هوا، افزایش پتانسیل انباشت آلاینده های جوی و 
کاهش کیفیت هوا در اراک وجود دارد و مسلما در شرایطی 
که نیروگاه مازوت می ســوزاند قطعا کیفیت هوا به شــکل 
محســوس کاهش می یابد و گروه های حساس در معرض 
خطر قرار خواهند داشت.در طول سال های اخیر اصلی ترین 
و اولین مطالبه مردم شــهر اراک هوای پاک و سالم بوده و 
حتی در ســفر ریاست جمهوری این مســئله بارها و بارها 
از ســوی فعالین محیط زیست، فعالین اجتماعی و مدیران 
اســتان مطرح شد، اما متاســفانه با وجود قول های مساعد 
از ســوی مسئولان مختلف، این وعده ها روی عمل به خود 
ندید و امروز اراک و اراکی ها گوگرد ناشی از مازوت سوزی 
نیروگاه حرارتی شازند را می بلعند.با توجه به پیگیری های 
متعدد و ویژه و تاکیداتی که از سوی مسئولان استان بویژه 
در سفر رئیس جمهور به استان مرکزی درخصوص آلودگی 
هــوای اراک صورت گرفت، انتظار نمی رفت که اســتان در 
قبال مازوت ســوزی نیروگاه شــازند کوتاه بیاید و در واقع 
انتظار عمومی در این حوزه پافشــاری و استمرار مسئولان 
بر کاهش معضل آلودگی های زیست محیطی استان بویژه 
آلودگی هوا مخصوصا در حوزه آلودگی های ناشی از فعالیت 

صنایع نفتی است.

اجرای مونوریل قم در مسیر فعلی زیان مستمر استنیروگاهشازندهمچنانبرمدارمازوتسوزی
بیــش از یک دهــه از آغاز 
قــم  مونوریــل  ســاخت 
می گذرد و فقط ستون هایی 
آزار دهنده نصیب مردم این 
شهر شده است، ستون هایی 
که راه پیش و پس را به روی 
مسئولان قم هم بسته  است.
داستانی  قم  مونوریل  پروژه 

اســت که بیش از یک دهه از عمر آن می گذرد و هنوز سرانجامی نداشته است و 
تعبیر »آینه دق« برای این ستون هایی که در مرکز شهر قرار دارند و مردم روزانه 
مجبور به تماشای آن هستند، اغراق آمیز نیست.داستان این ستون های افسرده 
از اواخر دهه ۸۰ آغاز شــد. زمانی که مسئولان برای کاهش بار ترافیکی هسته 
مرکزی شهر قم، ساخت مونوریل را پیشنهاد دادند تا خدمتی به زائران و مجاوران 
بــارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه )س( و مســجد مقدس جمکران کرده 
باشــند.بعد از گذشت چند سال از کلنگ زنی این پروژه و سبز شدن ستون های 
خاکستری آن، اما و اگر های فراوانی پیش روی آن قرار گرفت و روند ساخت آن 
را متوقف کرد؛ دلایلی مانند نداشتن صرفه اقتصادی برای شهروندان، هزینه بالای 
تکمیل و نگهداری، هتک قداست حرم حضرت معصومه )س( و... از جمله دلایلی 
بود که سبب توقف این پروژه شد.حالا بیش از یک دهه از آغاز ساخت مونوریل 

قم می گذرد و فقط ستون هایی آزار دهنده نصیب مردم این شهر شده است. 
ســتون هایی که راه پیش و پس را به روی مســئولان قم هم بسته  است؛ زیرا از 
یک طرف به خاطر هزینه بالایی که روی دست گذاشته است امکان تخریب آن 
وجود ندارد و از طرف دیگر نیز با توجه به مسائلی که پشت سر گذاشته است و 
هزینه ای که در پیش رو دارد ادامه آن توجیه ندارد.در  سفر سال گذشته هیأت 
دولت به استان قم، تعیین تکلیف منوریل قم در صدر مشکلات استان قرار گرفت 
و قرار شــده بود بعد از بررسی و کارشناسی همه جوانب اقتصادی، فرهنگی و... 
این پروژه تکمیل شود.محســن بهشتی، معاون عمرانی سابق استانداری قم، در 
گفت وگو با ایســنا در رابطه با مونوریل عنوان کرد: مخالفت با مونوریل مقابله با 
یک مد اجتماعی نبود؛ زیرا مترو و فرودگاه نیز یک مد اجتماعی بودند اما آن ها 
بر خلاف مونوریل منطق کارشناسی داشتند.وی با بیان اینکه سیستم های حمل 
نقل عمومی ریلی سیستم های حمل و نقل انبوه بر هستند و در تهران نیز اغلب 
مسیرهایی دارای خط مترو هستند که از گذشته پر تردد بودند، ادامه داد: در قم 
دو خط مترو مصوب شــده بود و قرار بود خطی از انتهای باجک، چهار راه بازار، 
خیابان ارم، صفائیه، بلوار امین، شــهرک قدس و پردیسان عبور کند، خطی که 
مســیرهای پرجمعیت و پر تردد را پوشش می داد.وی با اشاره به اینکه تصویب 
مونوریل باعث شد یکی از خطوط مترو حذف شود و خط دیگر نیز تغییر مسیر 
دهد، یادآور شد: پروژه مونوریل جایگزین یکی از خطوط پرجمعیت مترو شده بود 
خیابان شهید لواسانی و خاکفرج را پوشش می داد در حالی که این مسیر تقاضای 
سفر زیادی ندارد، به طوری که حتی اتوبوس رانی هم در این خیابان ها سرویس 

دهی ندارد و تاکسی های گردشی پاسخگوی نیاز آن منطقه هستند.
 کارشــناس شهرسازی با بیان اینکه وجود دو سیستم ریلی متفاوت )مونوریل و 
مترو( هزینه بالاتری نسبت به یک سیستم ریلی طولانی دارد، اظهار کرد: در سال 
۱۳۹۶ هزینه این مسیر )خاکفرج تا مطهری( برای مونوریل ۲۰ هزار تومان برآورد 
شــده بود در حالی که همان ســال تاکسی ها با هزار تومان این مسیر را پوشش 
می دادند.معاون عمرانی ســابق استانداری قم با اشاره به اینکه هزینه منوریل در 
اجرا کمتر از مترو اســت اما هزینه بهره برداری از آن بسیار بیشتر از مترو است، 
بیان کرد: مونوریل در اغلب کشورهایی کار شده است که جنبه توریستی و بصری 
داشته است.وی ادامه داد: برای مثال مونوریل برای شهرهای خطی مانند چالوس، 
نور و محمودآباد مناسب است؛ زیرا علاوه بر خطی بودن، تقاضای سفر بسیاری در 
آن مسیر وجود دارد همچنین جاذبه بصری وجود دارد و یک سمت دریا و سمت 

دیگر جنگل است اما در قم این جاذبه بصری وجود ندارد.
کارشناس شهرســازی با اشــاره به اینکه اجرای مونوریل در مسیر فعلی، زیان 
مســتمر اســت، تصریح کرد: تا کنون ۲۲۶ میلیارد برای مونوریل هزینه شده 
اســت و نمی توان آن را حذف کرد. به همین خاطر باید برای بهره برداری از آن 
تصمیمی معقولانه و اقتصادی گرفته شــود.وی اضافه کرد: در اتوبان قم - تهران 
)جاده کوه سفید( پروژه هایی مانند نمایشگاه بین المللی، دانشگاه صنعتی قم و... 
وجود دارد که مســیری با ترافیک سنگین و پرحادثه  است به همین خاطر برای 
کاهش ترافیک و حوادث آن منطقه پیشــنهاد شــد که مونوریل به آنجا منتقل 
شــود تا شهروندان قمی که وارد این اتوبان می شوند وارد ترافیک نشوند و نیازی 
به پرداخت عوارض هم نداشــته باشند.بهشتی عنوان کرد: با این کار زمین های 
طرف این خیابان نیز قابلیت سرمایه گذاری پیدا می کرد و کنسرسیوم نیز پذیرفته 
بود که هزینه های گذشــته و هزینه های جاری نیــز از همین زمین ها پرداخت 
شود.کارشناس شهرســازی ادامه داد: در سفر رئیس جمهور به قم با کلیت این 
طرح موافق شــده بود اما بیان شد که کارگروهی استانی و ملی تشکیل شود تا 
ابعاد اقتصادی، ترافیکی، اجتماعی و فرهنگی آن بررســی شود و سپس تصویب 

و تکمیل شود.

قانون کار فعلی همدان
 پاسخگوی شرایط موجود نیست

مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان همدان با تأکید براینکه تغییرات قانون 
کار انکارناپذیر اســت، گفت: قانون کار فعلی پاســخگوی شرایط موجود نیست.

یوسف شــعبانی در گردهمایی کارگران و کارفرمایان استان همدان به مناسبت 
سالروز تصویب قانون کار، اظهارکرد: تغییر قانون انکارناپذیراست به طوریکه باید 
ترمیم شــود و نگاه همه جانبه به کســب و کار شــود.وی با بیان اینکه تغییر و 
بازنگری در قانون الزامی اســت، تصریح کرد: درحال حاضر هر ســه قشر از مفاد 
قانون ناراضی هســتند هیچ کدام هم نگاه گذشت به هم ندارند.شعبانی با اشاره 
به اینکه نگاه ایده آل در حوزه کســب و کار ســه جانبه گرایی است، ادامه داد: 
گلایه مندی تغییر را انکارناپذیر کرده است و باید قانون بازنگری شود اگر این امر 
محقق نشود پاسخگو نیست.مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان همدان 
اظهارکرد: خانه کارگر با راهکار و نگاه تعامل وارد شود و شورای گفت وگو و اتاق 
فکری با محوریت قانون کار تشکیل دهد.وی با بیان اینکه در حال حاضر تعامل 
خوبی بین کارگر و کارفرما در اســتان همــدان وجود دارد، بیان کرد: معضل ما 
ماده ۳۶ و ۱۴۸ نیست یکی از معضلات ما تبصره ماده ۷ است بنابراین باید یک 

کارگروه و اتاق فکر تشکیل شود.

۱۸ اثر تاریخی خراسان شمالی
 برای ثبت ملی در دست بررسی است

معاون فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان 
شمالی گفت: امسال پرونده ۱۸ اثر طبیعی و تاریخی این استان برای ثبت در آثار 
ملی کشــور در کمیته مربوطه در دست بررسی است.به گزارش ایلنا از خراسان 
شمالی، محمدرضا قهرمانیان اظهار داشت: از این تعداد؛ ۱۲ اثر غیرمنقول شامل 
بناها و محوطه های تاریخی و ۶ اثر طبیعی شــامل درختان کهنســال است.وی 
تصریح کرد: پرونده میراث طبیعی اســتان ها به شــورای ملی ثبت آثار ارسال 
می شــود و با بررســی و تصویب شــرایط و ارزش ثبت آثار در چهار حوزه آثار 
غیرمنقول، منقول، طبیعی و ناملموس در فهرســت ملی ثبت می شود.  معاون 
فرهنگی اداره کل میراث خراســان شــمالی ادامه داد: کمیته مورد نظر تاکنون 
برگزار نشده است و تا پایان امسال ثبت ملی آثار اعلام خواهد شد.وی خاطرنشان 
کرد: تاکنون هزار و ۵۰۰ اثر تاریخی در این استان شناسایی شده که از این تعداد 
۷۰۰ اثر تاریخی، طبیعی، ناملموس و منقول ثبت آثار ملی کشــور شده است.

قهرمانیان عنوان کرد: از باب تکثر و تنوع آثار تاریخی در سطح بالایی قرار داریم 
و حوزه بناهای تاریخی، کاروان  سراها، راهدار خانه  ها، آب  انبارها، کانال  های آب، 

خانه  ها و قلعه  های تاریخی متعددی در استان وجود دارد.

نگاه

اخبار کوتاه

مدیرکل ســازمان تأمین اجتماعی اســتان همدان با بیان 
اینکه روزانه ۳۰ تا ۴۰ نفر در اســتان همدان بازنشســته 
می شــوند، اذعان کرد: به ازای خروج هر نفر باید شش نفر 
جایگزین شوند که این اتفاق نمی افتد.جواد جمور یکشنبه 
۲۹ آبان در گردهمایی کارگران و کارفرمایان استان همدان 
به مناســبت ســالروز تصویب قانون کار، اظهار کرد: قانون 
تأمین اجتماعی مربوط به ســال ۵۴ اســت که تغییراتی 
هم ایجاد شــده اما اســاس کار همانی اســت که در سال 
۵۴ نوشــته شده بود.وی با تأکید بر اینکه خدمات سازمان 
تأمین اجتماعی وابسته به اجرای قوانین است، تصریح کرد: 
ســازمان تأمین اجتماعی یک نهاد عمومی غیردولتی است 

که از بودجه دولت اســتفاده نمی کنــد بلکه از محل حق 
بیمه ها منابع خــود را تأمین می کند.جمور ادامه داد: یکی 
از دلایلی که ســازمان تأمین اجتماعی به مشکل می خورد 
فراهم کردن مسیر سوءاســتفاده برای کسانی که حقشان 
نیست، بوده است.مدیرکل سازمان تأمین اجتماعی استان 
همدان یادآور شــد: در استان همدان ۸۶ هزار حقوق بگیر 
وجود دارد که ســازمان ماهانه بیش از ۳۰۰ میلیارد تومان 
تعهدات بلندمدت پرداخت می کند.وی اعلام کرد: در شش 
ماهه امســال ۶۷۱ میلیارد تومان مصارف به منابع سازمان 
تأمین اجتماعی استان همدان پیشی گرفته که علت اصلی 
آن همکاری ما با کارگاه های تولیدی است.وی با بیان اینکه 

روزانه ۳۰ تا ۴۰ نفر در اســتان همدان بازنشسته می شوند، 
ادامــه داد: به ازای خروج هر نفر باید شــش نفر جایگزین 
شوند که این اتفاق نمی افتد که این موضوع باید مورد توجه 
دولتمردان قرار بگیرد.جمور با اشــاره به اینکه مطابق ماده 
۳۶ قانون باید خدمات ارائه دهیم، اظهار کرد: هیچ مشکلی 
در ایــن زمینه نداریم و حتی اگــر بدهی را دریافت نکنیم 
بــاز هم حقوق را پرداخت می کنیم.وی ادامه داد: قانون هم 
صراحتاً اعلام کرده اســت کارفرما وظیفه دارد حق بیمه به 
همراه ارائه لیســت پرداخت کند اما اگــر این کار را نکرد 
رافع تعهدات سازمان به بیمه شده نیست.مدیرکل سازمان 
تأمین اجتماعی اســتان همدان خاطرنشان کرد: در شش 

ماهه امســال ۶۷۱ میلیارد تومان مصارف به منابع سازمان 
تأمین اجتماعی استان همدان پیشی گرفته که علت اصلی 
آن همکاری ما با کارگاه های تولیدی است.وی با بیان اینکه 
بیش از ۹۰ درصد منابع ســازمان تأمین اجتماعی از حق 
بیمه ها تأمین می شود، افزود: اگر سرشکن استان های دیگر 
نباشــد ما نمی توانیم حقوق را پرداخت کنیم که از ابتدای 
امسال قرار شــده هر اســتانی منابع و مصارف را خودش 
مدیریت کند.مدیرکل ســازمان تأمین اجتماعی اســتان 
همــدان در پایان با بیان اینکه حتماً قوانین نیاز به بازبینی 
و تغییرات دارند، یادآور شد: لازمه تغییرات پالایش نظرات 

است.

مدیرکل سازمان انتقال خون فارس از مردم دعوت کرد برای 
اهدای خون به پایگاه های سازمان مراجعه کنند.به گزارش 
ایلنا، مجید اکبرزاده با تأکید بر اینکه فارس با کمبود شدید 
در گروه های مختلف خونی مواجه اســت،  از مردم دعوت 
کرد که برای اهــدای خون و کمک به بیمــاران نیازمند، 
همراهی کرده و به مراکز و پایگاه های انتقال خون مراجعه 
کنند.وی ادامه داد: از همه هم استانی ها می خواهم  هر چه 
ســریعتر با همراه داشتن کارت ملی جهت اهدای خون به 

پایگاه های انتقال خون سراسر استان مراجعه کنند.مدیرکل 
انتقال خون اســتان فارس با بیان در تمامی گرو های خونی 
منفی با کمبود مواجه هســتیم گفت: شــروع فصل سرما، 
کاهش مراجعات مردمی و شیوع گســترده سرماخوردگی 
و آنفلونزا و نیاز به ارســال خون از اســتان فارس به برخی 
اســتان ها به ویژه سیستان بلوچستان با توجه به آمار بالای 

بیماران تالاسمی نیازمند تزریق خون در آن استان موجب 
شــده فارس با کمیود ذخایر خونی روبه رو شــود.اکبرزده 
گفت: با توجه به گســترش شهرســتان شیراز و دسترسی 
راحت تر مردم به مراکز انتقال خــون »پایگاه انتقال خون 
ســید الشهداء« در شمال غرب شــیراز در ورودی شهرک 
استقلال در قالب کانکس خون گیری راه اندازی شده است 

که ساعت فعالیت آن از ۱۵ بعدازظهر  تا ۱۹ است.مدیرکل 
سازمان انتقال خون فارس با بیان اینکه پایگاه انتقال خون 
قوامی و نمازی از شــنبه تا پنجشــنبه از ساعت ۸ صبح  تا 
۱۹ و ۳۰ دقیقه و روز های جمعه از ســاعت ۸ تا ۱۹ آماده 
پذیرش اهدا کنندگان خون اســت، گفــت: همچنین در 
شهرســتان های آباده، داراب، جهرم، فسا، لامرد، کازرون و 
مرودشت از شنبه تا پنجشنبه از ساعت ۸ صبح تا ۱۳ ظهر 

پذیرای مراجعه کنندگان هستند.

شهرســتان بابل ۱۹۰ تالاب و آب بندان دارد 
اما سهم گردشگری آبی از این بستر خدادادی 
تقریبا هیچ است.به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، شهرســتان بابل بــا ۱۹۰ تالاب و آب 
بندان به شــهر تالاب ها مشهور است، شهری 
که ظرفیت های بکرِ خــدادادی فراوانی برای 
جذب گردشــگر و رونق اقتصــادی دارد، ولی 
بهره برداری نکردن از ایــن ظرفیت اقتصادی 
سبب شــد تا این حوزه مهم درآمدی مغفول 
بماند.در گردشــگری آبی، گردشگران باهدف 
ورزش، ســرگرمی یا تفریــح راهی یک مقصد 
آبی می شوند و گاهی هم به دیدن پرنده هایی 
می روند که برای زمســتان گذرانی به تالاب ها 

می آیند.
کارشناســان معتقدند اگر گردشگری آبی به 
درستی فعال شــود، به معیشت جامعه محلی 
و آینده اقتصادی کشور کمک شایانی خواهد 
کرد.حیدرپــور رئیــس اداره حفاظت محیط 
زیست شهرســتان بابل گفت: این شهرستان 
بــا ۱۹۰ تــالاب و آب بندان بیشــترین تعداد 

تالاب و آب بندان های کشــور را دارد.او افزود: 
دو تالاب نیلوفر آبی و مرزون آباد در فهرســت 
جهانی تالاب های ثبت شــده هســتند.رئیس 
اداره حفاظت محیط زیســت شهرستان بابل 
ادامه داد: تــالاب نیلوفر آبی در حیدرکلا تنها 
تالاب درون شــهری کشور است و تالاب ۴۰۰ 
هکتاری مرزون آباد نیز در حریم شــهری قرار 

دارد. 
حیدرپــور با بیــان اینکه از ایــن نعمت های 
خــدادای برای جذب گردشــگر و توریســت 
می توانســتیم بهره برداری کنیــم، ادامه داد: 
ایجاد چندین برجــک در تالاب ها برای پرنده 
نگری یکی از این اقدامات می توانست باشد، اما 
متاســفانه سهم تالاب ها از پرنده نگری در این 
شهرستان تقریبا هیچ است.او افزود: دستگا های 
متولی مانند شهرداری و اداره میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری شهرستان می توانند 
نسبت به ایجاد این زیرساخت ها با رعایت اصول 
محیط ز یستی و استفاده از مصالح متناسب با 
محیط اقدام کنند.رئیس اداره حفاظت محیط 

زیست شهرستان بابل گفت: برخی شهر ها در 
کشــور با ظرفیت هایی بسیار کمتر از بابل در 
حوزه تالاب و آب بندان توانستند پرنده نگری و 
گردشگری آبی را به یکی از منابع اقتصادی و 
درآمدی تبدیل کنند، اما ما با این همه ظرفیت 

در این امر موفق نبوده ایم.
دهستانی رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع 
دســتی و گردشگری شهرســتان بابل گفت: 
واگذاری بلند مدت تالاب ها به ســرمایه گذران 
بخش خصوصی می تواند زمینه ســاز توســعه 
گردشگری آبی در شهرســتان باشد.او افزود: 
یکی از تالاب هایی که می توان اقدامات مناسبی 
برای جذب گردشــگر در آن انجام شود تالاب 
نیلوفر آبی حیدرکلا است که در محور ارتباطی 
بابل به قائمشهر قرار دارد.دهستانی ادامه داد: با 
توجه به موقعیت مکانی خاص تالاب نیلوفر آبی 
و در دسترس بودن زمین های خالی اطراف آن 
که مناسب امر سرمایه گذاری است، شهرداری 
بابل می تواند با ایجاد زیرســاخت ها بســته ای 
حمایتی برای اجــاره بلند مدت این تالاب در 

اختیار ســرمایه گذاران بخــش خصوصی قرار 
دهد. رئیس اداره میراث فرهنگی و گردشگری 
بابل گفت: سرمایه گذار با در اختیار داشتن بازه 
زمانی مناســب که می تواند ۲۵ سال هم باشد 
اقامتگا های بوم گردی، سفره خانه های سنتی و 

امکانات قایقرانی در این تالاب ایجاد کند.
او افزود: همین ظرفیــت در تالاب مرزون آباد 

هــم وجــود دارد و همجواری و قــرار گرفتن 
این تالاب در ورودی شهر بابل می تواند هدف 
جذب ســرمایه گذاری باشد.دهســتانی ادامه 
داد: اســتفاده از این ظرفیت ها نیاز به شورای 
مستقلی تحت عنوان شورای توسعه گردشگری 
دارد که شهرداری و شورای اسلامی شهر بابل 

می باید در این زمینه پیش قدم باشند.

برخی از کشــاورزان گلســتانی از قیمت تعیین شده برای 
خرید توافقی ســویا گلایه دارند.خرید دانه روغنی ســویا 
امســال به دلیل بارندگی ها با تاخیر آغاز شد و سویاکاران 
انتظار داشــتند محصول خود را با قیمتی بیش از ۲۱ هزار 
تومان به فروش برســانند، اما این موضوع محقق نشــد.به 
گزارش باشــگاه خبرنگاران جــوان، قیمت خرید تضمینی 
ســویا برای امســال ۱۵ هزار و ۳۶۰ تومان در نظر گرفته 
شده است، اما قیمت خرید توافقی بین کشاورز و خریدار در 
چندماه گذشته بین ۲۱ تا ۲۴ هزار تومان بر اساس کیفیت 
توافق شــده بود.حالا که فصل برداشت محصول سویاکاران 
گلستانی از راه رسیده است، کشاورزانی که انتظار داشتند با 
همان قیمت بالای ۲۱ هزار تومان محصول خود را به فروش 
برسانند با پاســخ منفی خریداران مواجه شدند.تعدادی از 

کشاورزان در برنامه حرف حساب گلایه های خود را از این 
موضوع عنوان کردند.یکی از کشاورزان گلستانی گفت: چند 
ماه پیش قیمت توافقی خرید سویا بیش از ۲۱ هزار تومان 
تعیین شده بود، اما در حال حاضر سویا با این رقم خریداری 
ندارد و قیمت ۱۵ تا ۱۶ هزار تومان که همان قیمت خرید 
تضمینی دولت است، از سوی خریدار برای آن تعیین شده 

است.
یکی دیگر از کشــاورزان گفت: قیمت خرید تضمینی سویا 
نســبت به سال قبل ۳ هزار تومان افزایش پیدا کرده است، 
اما قیمت ســم و کودی که خریداری می کردیم نسبت به 
سال گذشته سه برابر شده است، این قیمت تضمینی باید 
به گونه ای تعیین شــود که با هزینه های کشاورز همخوانی 
داشــته باشد و موجب ضرر کشــاورزان نشود، اما در بحث 

ســویا اینگونه نیســت.قیمت مورد انتظار کشاورزان برای 
خرید سویا و موافقت نکردن خریداران با این قیمت موجب 
شده محصول سویای برخی از کشاورزان روی زمین بماند و 

خریداری نداشته باشد.
موســی خانی رئیس اداره دانه های روغنی جهاد کشاورزی 
گلســتان در این باره گفت: ســال گذشته قیمت تضمینی 
خرید سویا ۱۲ هزار تومان بود و امسال قیمت تضمینی ۱۵ 
هزار و ۳۶۰ تومان و برای سال آینده ۲۴ هزار و ۵۰۰ تومان 
تعیین شده است.او افزود: خرید توافقی سویا در حال حاضر 
با قیمت حدودی ۱۹ هزار تومان در گلستان انجام می شود 
که بالاتر از قیمت تضمینی اســت، اما در چند ماه گذشته 
این رقم به حدود ۲۴ هزار تومان هم رســیده بود.موســی 
خانی با بیان اینکه شــرایط بازار روز هم بر قیمت خرید و 

فروش سویا دخالت دارد، ادامه داد: تعیین قیمت تضمینی 
برای محصولات کشــاورزی به این دلیل است که اگر یک 
زمانی محصول روی دست کشاورز ماند و یا اینکه پایین تر 
از قیمت تضمینی خرید و فروش شــد جهاد کشاورزی به 
این موضوع ورود کند و مانع از خســارت کشــاورز شود و 
در حال حاضر رقم معامله بالاتر از قیمت تضمینی اســت.
نوروزی نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شــورای 
اسلامی و عضو کمیســیون کشاورزی مجلس هم در برنامه 
حرف حســاب قول پیگیری قیمت خرید توافقی ســویا را 
در کمیســیون کشاورزی مجلس داد.امسال ۸ هزار و ۵۰۰ 
هکتار از اراضی گلســتان به زیر کشــت سویا رفته است و 
پیش بینی می شــود ۱۵ هزار تن دانه روغنی ســویا از این 

اراضی برداشت شود.

مدیرکل سازمان تأمین اجتماعی استان همدان:

روزانه ۳۰ تا ۴۰ نفر در استان همدان بازنشسته می شوند

کمبود بسیار شدید ذخائر خونی در استان فارس

سهم ناچیز شهر تالاب ها از گردشگری آبی در شهرستان بابل

گلایه کشاورزان گلستانی از قیمت پایین خرید توافقی سویا

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن 
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